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Folketingets socialudvalg 

Folketingets Socialudvalg har d. 2. oktober 2024 stillet følgende spørgsmål nr. 

4 (alm. del) til social- og boligministeren, som hermed besvares endeligt. 

Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Katrine Daugaard (LA) 

Spørgsmål nr. 4: 

”I bilagene til Tranæs-rapporten »Anbefalinger til en bæredygtig faglig og 

økonomisk udvikling på socialområdet« fra foråret 2024 kan man læse, at 

enhedsudgifterne er steget med 16 pct. for borgere i botilbudslignende tilbud, 

mens enhedsudgifterne er faldet i midlertidige og længerevarende botilbud i 

perioden 2018-2021. Vil ministeren redegøre for, hvad den store forskel i 

enhedsudgifterne på de forskellige ”boformer” skyldes?” 

Svar: 

Det er forudsat, at der er spurgt til forskel i stigningstakten i enhedsudgifterne. 

Det supplerende bilagsmateriale 20 til Ekspertudvalget på socialområdets 

endelige rapport vedrører Ekspertudvalget på socialområdet (2023): 

"Delrapport 1 - foreløbige anbefalinger til en bæredygtig faglig og økonomisk 

udvikling af socialområdet”. Til denne delrapport er der ”Bilagsmateriale til 

delrapport 1”, hvoraf det fremgår, at enhedsudgiften til botilbudslignende tilbud 

er steget 16 pct. fra 2018 til 2021, jf. tabel 5 i bilagsmaterialet. Der lægges i 

dette svar til grund, at det er denne stigning, der henvises til. 

 

Enhedsudgifterne på tværs af de forskellige boformer på botilbudsområdet 

varierede i 2023 fra 0,8 mio. kr. årligt for ophold i botilbudslignende tilbud til 1,4 

mio. kr. årligt for ophold i længerevarende botilbud jf. tabel 1.  
 

Tabel 1 

Enhedsudgifter på botilbudsområdet (mio.kr.), 2023 

 Midlertidigt botilbud 
Længerevarende 

botilbud 

Botilbudslignende 
tilbud (omfattet af lov 

om socialtilsyn)* 

Udgift pr. 
helårsmodtager 

0,9 1,4 0,8 

 

Anm.: * Botilbudslignende tilbud dækker over tilbud, omfattet af socialtilsynet, jf. § 4, stk. 1, nr. 3, i lov om 

socialtilsyn. Botilbudslignende tilbud er tilbud i form af hjælp og støtte efter §§ 83-87, 97, 98 og 102 i lov om 

social service, som leveres i andre boligformer end tilbud efter serviceloven. 2024-pl. Udgifterne er opgjort som 

de samlede nettodriftsudgifter pr. helårsmodtager. Udgifterne til midlertidige botilbud er udgifterne opgjort som 

funktion 5.38.52, længerevarende botilbud er opgjort som funktion 5.38.50 og botilbudslignende tilbud er opgjort 

som funktion 5.38.51 i den kommunale kontoplan. Antal helsårsmodtagere er opgjort pba. registerdata.  

Kilde: Danmarks Statistik og egne beregninger. 
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Stigningen i enhedsudgiften for de botilbudslignende tilbud, der fremgår af 

ovennævnte bilagsmateriale til delrapport 1, skal ses i lyset af, at udgifterne til 

de botilbudslignende er steget mere end antallet af helårspersoner 

sammenlignet med tilbud til midlertidige og længerevarende ophold.  

 

Jeg bemærker mig samtidig, at Ekspertudvalget i bilagsmaterialet til delrapport 

1 angiver, at ”De stigende udgifter til botilbudslignende tilbud kan ikke 

betragtes isoleret fra udgifterne til botilbud til midlertidigt og længerevarende 

ophold. Det skyldes, at der er sket en omlægning i kommunernes brug af 

botilbud. Særligt er der sket en omlægning mellem længerevarende botilbud og 

botilbudslignende tilbud.” (bilagsmateriale til delrapport 1). 

 

Ekspertudvalget nævner også, at ”De stigende enhedsudgifter til 

botilbudslignende tilbud skal tages med samme forbehold som opgørelsen af 

udgifterne til botilbudslignende tilbud, altså at dele af stigningen kan skyldes 

registreringsmæssige årsager, herunder omlægningen af brugen af botilbud i 

kommunerne, der er sket over en længere årrække.” (Supplerende 

bilagsmateriale 1 til delrapport 1). 

 

Med afsæt i rapporten er vurderes en del af forklaringen bag den stigende 

enhedsudgift for de botilbudslignende tilbud således at være et udtryk for 

ovenstående. Det vurderes dog samtidigt, at der kan ligge andre elementer til 

grund fx udvikling i de visiterede borgeres behov mv. Jeg ser derfor frem til, at 

det fra 2026 bliver muligt at undersøge udgifter ned på individniveau på 

botilbudsområdet.  

 

 

 

 

Med venlig hilsen 

Sophie Hæstorp Andersen 

Social- og boligminister 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 


